
U nas krowy są na wypasie!

ROLNIK Z WIELKOPOLSKI, MIESZKANIEC NASZEJ GMINY, RADNY GMINY CZARNKÓW
ADAM WARNKE JAKO PIERWSZY HODOWCA W POLSCE BIERZE UDZIA? W MI?
DZYNARODOWYM PROGRAMIE, KTÓRY MA ZACH?CA? DO DZIELENIA SI? WIEDZ? I
PROPAGOWANIA ZRÓWNOWA?ONYCH PRAKTYK W ROLNICTWIE.

Rodzina Warnke mieszka w Gajewie od pokole?. Obecnie ich gospodarstwo zajmuje
powierzchni? oko?o 72 hektarów  i jest domem dla stada mlecznego sk?adaj?cego si? z 80
krów dojnych rasy holszty?sko-fryzyjskiej. Pod wzgl?dem zaopatrzenia w sprz?t rolniczy pan
Adam  jest w pe?ni samowystarczalny. Du?ym atutem w ekonomicznym prowadzeniu
gospodarstwa s? jego rozwi?zania techniczne, technologiczne i organizacyjne. Jego celem w
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gospodarstwie jest skupienie si? na innowacjach i technologii w celu poprawy dobrostanu
zwierz?t i zwi?kszenia wydajno?ci w gospodarstwie. To zaanga?owanie przynios?o mu wiele
wyró?nie? ze strony nie tylko lokalnej spo?eczno?ci i zaopatrywanej przez niego spó?dzielni
mleczarskiej OSM Czarnków. Poza gospodarstwem jest m??em i ojcem trójki dzieci.

UG: - Mówi si?, ?e coraz wi?cej osób ucieka ze wsi do miasta, by rozpocz?? nowe ?ycie i po?
wi?ci? si? pracy zawodowej.  Pan po uko?czeniu Uniwersytetu Przyrodniczego w Poznaniu i
mieszkaniu przez pewien czas w Wielkiej Brytanii, postanowi? wróci? do naszej gminy.

AW: - By?y to praktyki w Wielkiej Brytanii,  które mia?em na studiach rolniczych, ale faktycznie przed
wyjazdem my?la?em, ?e mo?e pojad? i zostan? na d?u?ej. Pó?niej jednak stwierdzi?em, ?e wracam
na „stare ?mieci” do kraju i zrobi? co? extra na miejscu w domu...  Chyba na razie si? udaje.

Czy Pana zdaniem rolnictwo w Polsce jest traktowane po macoszemu?

- Kiedy? rolnictwo by?o naturalnym wizerunkiem wsi. Wie? to ca?a mozaika ludzi, przedsi?biorców,
rolników, wczasowiczów, osób które szukaj? spokoju i odpoczynku. Mo?e rolnictwo nie jest
traktowane po macoszemu, ale wbrew pozorom zaczyna by? na ?wieczniku, zaczyna by? j?zyczkiem
uwagi mieszka?ców,  konsumentów. Ale czy to dobrze? No w?a?nie chyba nie do ko?ca. Rolnictwo,
czyli tak naprawd? producenci ?ywno?ci czuj? za bardzo presje ze strony konsumenta. Ka?dy przys?
owiowy Kowalski czy Nowak chce wiedzie? jak ?ywno?? jest produkowana, jak powstaje i w jakich
warunkach. My rolnicy musimy o tym pami?ta?. Tylko z drugiej strony doprowadza to do du?ych
niejasno?ci na linii rolnik mieszkaniec wsi (konsument). Pami?ta? trzeba , ?e rolników (przedsi?
biorców rolnych) obowi?zuj? przepisy, a z tym wi??? si? restrykcje, kontrole. Wymogom trzeba
sprosta?. Ja b?d?c producentem, ale przecie? równie? konsumentem twierdz?, ?e wi?kszy problem
jest gdzie? w innym miejscu...Wszystkie produkty (?ywno??) trac? bardziej na swojej  jako?ci w
przetwórstwie. My dostarczamy mi?so, zbo?a, mleko, jaja, o takich parametrach jakie s? wymogi. A
czy konsument b?d?c w markecie/dyskoncie pchaj?c za?adowany wózek po sam czubek (bo
,,promocja”) czyta etykiety produktów? Tu bym si? zastanawia?.  Ale to s? tylko moje spostrze?enia.

Pierwsza inwestycja, jak? Pan zrealizowa??

- Pierwsz? wi?ksz? inwestycj? by?a budowa budynku gospodarczego (obory) w 2009 roku. Ju? wtedy
wiedzieli?my z rodzicami, ?e musimy od tego zacz??, aby poprawi? swoje warunki pracy, ale przede
wszystkim warunki dobrostanowe zwierz?t, które dzi?ki tej inwestycji mia?y zdrowiej produkowa?, a
przez to zwi?ksza? dochód gospodarstwa.

Kiedy zapad?a decyzja o budowie nowej obory wolnostanowiskowej? Nie obawia? si? Pan
skorzysta?  z programów pomocowych!

- Nie min??o du?o lat, a ju? w 2016 roku powsta? pomys? o budowie jeszcze nowszego budynku z
wykorzystaniem nowych technologii przy pomocy ?rodków unijnych. I tak od listopada 2018 roku
produkujemy mleko w nowym budynku.

Gdy rozpocz?? Pan prac? ze stadem, co okaza?o si? najwi?kszym problemem?

- Praca ze stadem by?a jest i b?dzie. Pami?tajmy ze w moim przypadku s? to krowy, czyli pot??ne
zwierz?ta, które chc? normalnie funkcjonowa? , ?y?, a tak?e przede wszystkim produkowa?. Staramy
si? sprosta? ich wymogom odno?nie dobrostanu, zapewni? opiek? weterynaryjn? praktycznie przez
ca?y rok. Ale to równie? praca genetyczna stada (zdrowotno??, d?ugowieczno?? przydatno?? do
produkcji) ostatnio równie? genotypowanie ma?ych cieliczek.

Zarz?dzanie stadem wspomagane jest oprogramowaniem. Jak przebiega dój w takiej dojarni?

- Wiadomo nowe technologie to te? wi?cej pracy z komputerem ze smartfonem. Robotem udojowym
mam mo?liwo??  sterowania praktycznie z ka?dego miejsca na ?wiecie. Mam pe?en podgl?d na ca?y
cykl produkcji.  Jestem w stanie na bie??co wprowadza? modyfikacje do systemu. Oczywi?cie
dodatkowo pe?en monitoring produkcji na ?ywo poprzez system kamer.



Czy korzystanie z nowych systemów jest na tyle proste by ka?dy móg? je obs?ugiwa??

- Oczywi?cie nowych technologii nie mo?na si? ba?. Zawsze s? i b?d? jakie? ma?e problemy,  ale
zawsze jest opieka serwisantów,  którzy pomog?, doradz?. A programy czy systemy na których
pracuje s? bardzo intuicyjne i nauka ich nie wymaga du?o czasu i uwagi.

Dobrze traktowane zwierz?ta, wolne od stresu, daj? wi?cej mleka. Oznacza to, ?
e dobrostan zwierz?t przek?ada si? na wy?sz? efektywno?? ekonomiczn? gospodarstwa?

- Od zawsze starali?my si? o dobrostan w gospodarstwie. Ostatnimi czasy has?o dobrostan robi si?
trendy, ale ja ju? wiem ?e u nas krowy s? na wypasie. Oczywi?cie to co mówi?em wcze?niej.
Konsument wymaga od nas, aby zwierz?ta mia?y po prostu dobrze i taki jest kierunek dzia?a? w
naszym gospodarstwie.  

Nowoczesne rolnictwo i wspó?czesne gospodarstwo rolne, to nie tylko ci?gniki czy wydajne
maszyny, ale tak?e skuteczne zarz?dzanie gospodarstwem rolnym.

- Wspó?czesne gospodarstwa rolne to firmy, przedsi?biorstwa daj?ce zatrudnienie nie tylko w?a?
cicielom. To bardzo dobrze zarz?dzane interesy, gdzie jest czas dla rodziny dla znajomych dla
mieszka?ców i dla siebie. Zawsze powtarzam, ?e rolnicy, a przede wszystkim gospodarstwa ze
zwierz?tami to równie? hobby?ci, bo bez tego by?oby ci??ko.

Jako pierwszy hodowca w Polsce bierze Pan udzia? w mi?dzynarodowym programie, który ma
zach?ca? do dzielenia si? wiedz? i propagowania zrównowa?onych praktyk w rolnictwie. Co to
jest zrównowa?ony rozwój?

- Zrównowa?ony rozwój? To przede wszystkim ?wiadomo?? rolnika nowoczesnego, rolnika z du??
produkcj?. Niestety musimy powiedzie? sobie jasno, ?e oprócz tego, ?e produkujemy, to poprzez
intensywno?? produkcji równie? mamy wp?yw na poszczególne elementy ?rodowiska. Zw?aszcza w
du?ych gospodarstwach.  Produkujemy,  ?ywimy, ale tak?e ingerujemy w nasze ?rodowisko klimat, w
nasze najbli?sze otoczenie.

Dlatego tak wa?na jest wspó?praca, której celem b?dzie utrzymanie konkurencyjno?ci
produkcji rolnej przy jednoczesnym poszanowaniu ?rodowiska naturalnego.

- Ka?da produkcja czy w przemy?le czy w rolnictwie zostawia tzw. ?lad w?glowy, róbmy tak,  aby by?
jak najmniejszy, albo chocia? si? równowa?y? poprzez zielon? energie (biogazownie, fotowoltaika,
wiatraki). Naszym dziedzictwem b?dzie pozostawienie ?rodowiska w lepszym stanie. Niech nasze
dzieci pami?taj? t? Ziemie tak?  jak? my j? zastali?my, a mo?e jeszcze lepsz? czystsz?, zdrowsz?.

Ceny ?ywno?ci rosn?. Dla rolników to ?adna rado??.

- Cena ?ywno?ci. hmmm.... Jaki rolnik ma wp?yw? Chyba minimalny. Koszta produkcji nie maj? prze?
o?enia dla rolnika w postaci lepszej ceny za produkt. Produkcja ?ywno?ci jest obci??ona wieloma sk?
adowymi na któr? sk?ada si? ostateczna cena ?ywno?ci na pó?kach sklepowych. Paliwa energia,
koszty pracownicze, wszelakie podatki. Czy jak ?ywiec wieprzowy ma nisk? cen? w skupie to Pani ma
ta?sz? karkówk? czy ?eberka na majówk????  No w?a?nie chyba znamy odpowied?.

Plany na przysz?o???

- By? zdrowym i mie? zdrow? rodzin?. A pó?niej cos wymy?le. ?ona te plany weryfikuje.

Czy móg?by Pan doko?czy? zdanie: Gmina Czarnków z widokiem na …?

- Gmina Czarnków z widokiem na..... Na pewno z widokiem na lepsze jutro. A jakie to jutro b?dzie?
My?l?, ?e nale?y zaufa? i kibicowa? osobom, które s? zaanga?owane w rozwój gminy. Warto te?
pomaga?, wspiera? w ka?dy mo?liwy sposób. Gmina to so?ectwa, to mieszka?cy, to ludzie, którzy w
mniejszy lub wi?kszy sposób chc? kreowa? swoje otoczenie lub ?ycie. Pomagajmy, budujmy



rozmawiajmy, twórzmy wspólnie nasz? Ma?? Ojczyzn?. Nale?y pami?ta?, ?e w urokliwej gminie
Czarnków jest miejsce dla wszystkich. Miejsce do pracy, wypoczynku, do ?ycia! Oboj?tnie w jakiej
bran?y si? odnajdujemy czy funkcjonujemy. Pami?tajmy jednak, ?e jest to gmina typowo rolnicza i tu
powinni?my upatrywa? si?? tego samorz?du.

Wyra?anie uznania jest rozs?dnym sposobem na docenienie pracy. Pana praca zosta?a
doceniona, zauwa?ona przyznaniem m.in. w roku 2018 przez Ministra Rolnictwa nagrody Zas?
u?ony dla Rolnictwa. Rok pó?niej otrzyma? Pan Z?ot? Honorow? Odznak? Polskiej Federacji
Hodowców i Producentów Mleka, a tak?e zosta? Pan Czarnkowsko Trzcianeckim Rolnikiem
roku. Okr?gowa Spó?dzielnia Mleczarska w Czarnkowie wyró?ni?a Pana za wyniki
produkcyjne, a Wielkopolskie Centrum Hodowli i Rozrodu Zwierz?t za wyniki hodowlane w
produkcji zwierz?cej.

- Jestem wdzi?czny za przyznane mi wyró?nienia. Najwi?ksz? nagrod? jest jednak moja rodzina,
rodzice, którzy zawsze pomagali w realizacji moich pomys?ów, którzy dali podwalin? do tego rozwoju,
a tak?e ?ona. To ona akceptuje moje pomys?y i nie raz sprowadza mnie troszk? na ziemi?. To w?a?
nie ona wspiera mnie w realizacji marze? i celów. Ca?a najbli?sza rodzina szczerze kibicuje mi w
planach.

Dzi?kuj? za rozmow? i ?ycz? realizacji dalszych odwa?nych marze?.
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